
בפרקי דרבי אליעזר )סוף פרק יז( מסופר, שכשבנה שלמה 
המלך את בית המקדש, הוא ראה שמידת גמילות חסדים גדולה 
לפני הקב"ה. זאת אומרת, שכששלמה המלך בנה בית לקב"ה, 
עם כל הבניין הזה שהוא בנה, הוא ידע שכל האבנים היפות האלו 
לא הולכות בלי גמילות חסדים. אם ייכנסו לכאן חמשה מליון 
איש בחג, וכל אחד יחשוב רק על עצמו, כבר לא יהיה מה לעשות 

עם הבית הזה.

המקדש  בבית  שערים  שני  של  תוספת  בנה  הוא  עשה?  הוא  מה 
- אחד לחתנים ואחד לאבלים. ומספר המדרש,  ויציאה  לכניסה 
בין שני השערים האלו,  ויושבים  ישראל הולכים בשבתות  שהיו 
וכל מי שהיה נכנס בשער של החתנים כולם היו יודעים שהוא חתן 

והיו מברכים אותו "השוכן בבית הזה ישמחך בבנים ובבנות". 
וכל מי שהיה נכנס בשער האבלים היו יודעים שהוא אבל 

והיו אומרים לו "השוכן בבית זה ינחמך".

כמה שלמה המלך היה חכם. הוא הבין שאם אדם בא 
זה דבר מאוד  לקב"ה לבקש סליחה או להגיד תודה, 
חשוב, אבל זה לא מספיק, כי עד עכשיו התעסקת עם 
העניינים שלך, עם המשפחה שלך ועם סעודת ההודיה 

כל  נשמת  ואמרת  סוכריות  חילקת  שלך,  הילדה  של 
אנשים  של  והשמחה  הצער  עם  התעסקת  האם  אבל  חי, 

אחרים? הנה יש שם מישהו אבל, מישהו שעבר השבוע משהו 
לא קל, לך תתעסק אתו. לך תעשה לו טוב על הלב. הוא צריך את 

המילים שלך.

זה תמיד חייב להיגמר בלעשות  דעו לכם, לעשות טוב לקב"ה, 
טוב אחרים. אין אחד בעולם שהיה קרוב לקב"ה והתעסק רק 
עם עצמו, הקב"ה לא היה משאיר אותו לידו. אתה רוצה לדעת 
כמה אתה קרוב לקב"ה, זה לא מסובך, תבדוק אם יש לך עוד 

אנשים בראש שמעניינים אותך חוץ מאת עצמך.

אני ואתם מבינים וזה לא מסובך, שלהיות קרוב ללב של הבורא, 
זה להיות קרוב ללב של הבריות. דהיינו להתעסק עם דאגות של 

אחרים.

לכן הגמרא מספרת, שבזמן שהייתה שריפה בבבל, רק בשכונתו 
של רב הונא לא פרצו שריפות. הכל נשרף חוץ מהרחוב של רב 
על  אנג'לס, האש אוכלת הכל, אך  בלוס  הונא. תחשבו, שריפה 
רחוב אחד היא מחליטה לדלג, האש לוקחת ימינה. איך זה? מה 
היה ברחוב הזה שלא נשרף? הגמרא אומרת, שגילו להם בחלום 
בזכות אשה אחת שהיתה משאירה את התנור שלה  שזה קרה 
מחומם כל השבוע בכדי שמי שיצטרך לחמם ולאפות לחם ימצא 

לו תנור חם וזמין.

כל מי שהייתה רוצה לאפות הייתה באה אצל אותה אשה לחצר. שם 
היה תנור מחומם, מכניסה בצק, ועשר דקות יש לה אוכל לילדים.

כל השבוע, היא צריכה לעמוד  תחשבו שכל כמה שעות, במשך 
ולזרוק עצים, זה טירחה, זה כסף, זה מעייף. מה את צריכה את 
שלך,  לילדים  אפית  כבר  את  בחום,  בקור,  שלך?  הראש  על  זה 

הילדים שלך כבר אכלו.

על  העצים  את  הרימה  שהיא  בזמן  אחרת  חשבה  היא  אבל 
הידיים, "נכון, הילדים שלי אכלו, אבל אני רוצה שכולם יאכלו, 
לא רק הילדים שלי. זה עושה לי טוב לראות שלעוד אנשים טוב 
שלכולם  פיתות.  יהיו  שלי  לילדים  רק  שלא  ממני.  חוץ  בחיים 

יהיה פיתות".

הקב"ה מחפש מהלכים כאלו. הקב"ה חושק במהלכים כאלה. 
אדם שמחלק את הלב שלו לאחרים. על התנור הזה שלך גברת, 
השריפה,  אחרי  בו  לגור  חדש  מקום  להם  לחפש  יצטרכו  כולם 
וכל השכנים  לא תצאי מהבית שלך, את  נשארת. את  אבל את 
על  חשבת  את  כי  ולמה?  שלך.  הגב  על  יינצלו  הם  גם  שסביבך, 
צריך  אני  כי  בעולם,  אשאיר  אני  אותך  אחרים.  של  בתים 

נשים כמוך. אני מחפש נשים כמוך.

תחשבו איזו מידה כנגד מידה הייתה כאן, העצים שהיא 
שרפה שם בתנור, הם במקום שהעצים של הבית שלה 
יישרפו. אתה יודע מה זה בית נשרף? טרואמה, הפסד. 
היתה פה משפחה שנה שעברה שנשרף לה הבית, כמה 
שלא  כספיות  הוצאות  בדוחק,  מלון  בבית  חודשים 
נגמרות, כמה התרמות, הכל הלך. אבל היא לא תעבור 

את זה. אני לא אתן לה לעבור את זה.

כל  הזה  התנור  כאלו.  אנשים  בשביל  יעשה  לא  יתברך  ה'  מה 
הוא  יודעת כמה  לא  היא  דולק שם לאחרים, אבל  היה  השבוע 

עמד ודלק בשבילה.

רבי שמעון כותב בזוהר הקדוש, שבכל יום ויום בו יהודי גומל חסד 
עם רעהו, עומד לו אותו היום כאפוטרופוס בשמים הדואג לו לכל 
מחסורו. יום ראשון עשית חסד, בלוח שנה יום ראשון יעמוד לך. 

אם היה חסד גם ביום שני, גם יום שני יעמוד לך בשמיים.

הדבר הכי שלם שיש, זה להתחלק לאחרים. זה לקחת את העוגה 
שקיבלת ולחלק ממנה פרוסות לכולם, זו העוגה הכי שלימה שיש.

איפה הרגשתי מה שאני אומר לכם. כשסיפרו לי על רבי אהרן 
קוטלר זצ"ל בלייקוד בארה"ב, שדאג ליהודי ישיש שלא התפלל 

איתם בישיבה ביום כיפור והתעניין במשך כל היום בשלומו.

בזמן תפילת נעילה ביקש מאחד התלמידים שילך להתפלל יחד 
עם הקשיש בחדרו. תמה התלמיד, "היתכן שלא אתפלל תפילת 
נעילה בציבור?". השיב לו רבינו זצ"ל "לגמול חסד עם יהודי זה 

יותר גדול מנעילה".

זה  אחר,  למישהו  שלי  הנעילה  את  שלתת  הבנתי  באמת  ושם 
הרבה יותר גדול מלתת את הנעילה שלי לה' יתברך. תפילת נעילה 
בחדר קטן, יחיד, בלי קהל, בלי אל נורא עלילה, בלי דרשה, בלי 

 רגש, אבל עם זקן שאתה עושה לו קצת
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       בשבוע שעבר התחלנו ללמוד על חכמת הרגשות. הבנו 
שלנהל שיחה האמתית, שיחה שבונה, שמקרבת, שבכוחה לדבק בין 
בני הזוג, זו שיחה שמעורב בה הרבה חכמה והרבה עבודה, וששיחה 
הקו  לב.  הרבה  בה  לשתף  צריך  אלא  השכל  עם  רק  מנהלים  לא 

המנחה הוא לא להיות שכלי להיות חכם! 

"בלי ילדים אין לי מחר למה לקום!"
מספרת התורה: "וַתֵֵּרֶא רָחֵל כִִּי לאֹ יָלְדָה לְיַעֲקֹב. וַתֹּאֹמֶר אֶל יַעֲֲקֹב 
רוצה  רחל אמנו   - א(  ל,  )בראשית  אָנֹכִי"  מֵתָה  אַיִן  וְאִם  בָנִים  לִִּי  הָבָה 
מתה  אין  "ואם  במילים:  מתבטאת  היא  רוצה,  סתם  ולא  ילדים, 
אנכי" - בלי תינוק מחר - אין לי בשביל מה לפתוח את העינים! ולא 
קשה לקרוא 'בין השורות' את כאבה ומצוקתה של רחל אמנו. ומה 
תגובתו של יעקב לזעקתה של רחל? אומרת התורה: 'וַיִִּחַר אַף יַעֲֲקֹב 
בְְּרָחֵל וַיִּאֹמֶר הֲתַחַת אֱלֹהִים אָנֹכִי אֲשֶֶׁר מָנַעֲ מִמֵֵּךְ פְְּרִי בָטֶֶן?!" - "אני 

לא מבין, מה את רוצה ממני? וכי אני הקב"ה? למה את לא פונה 
אליו?! גברת... מחילה, אני לא הכתובת!". נקדים ונאמר 

שאינונו באים חלילה לבקר חס ושלום את התנהגותו 
של יעקב אבינו, שוודאי עשה כך מקנאתו לקב"ה או 
מכל סיבה אחרת שאין אנו מבינים, והכל לפי דרגתו 
חז"ל  אם  אמנם  כלל,  בהבנתנו  ואינו  וקדושתו 
לדורות  מוסר  בהם  שיש  ודאי  אלו,  דברים  הביאו 

ללמוד ההנהגה נכונה...
'מאחורי  קרה  מה  לנו  מגלים  במדרש  רבותינו 

התייחס  הקב"ה  וכיצד  שעה,  באותה  הקלעים' 
עא,  )רבה  במדרש  חז"ל  אומרים  יעקב.  של  לתגובתו 

המועֲקות?!'  את  עֲונים  כך  יעֲקב!  הקב"ה:  לו  "אמר  ז(: 
במילים אחרות, אומר הקב"ה ליעקב: "הטענה שלך צודקת, ילדים 
אתה לא יכול להביא לה, אבל כשאדם, וכל ושכן כשמדובר באשתך, 
וגם  לענות!".  דרך  יש  מתנהגים!  ככה  לא  במצוקה,  מבחין  ואתה 
אותנו  הקב"ה בא ושואל – יעקב \ שמעון \ דוד \ יוסף: "ככה עונים 

את המועקות?!".

בתוך מסע החיים
ואת  האדם  את  מביאים  היום-יומיות  הטרדות  וכן  החיים,  מסע 
האשה, שהרגש משחק אצלה תפקיד ראשי, בפרט, להרבה מצבים 
רגשיים, או שחווה קושי, ולחץ נפשי. ובתוך חומותינו אנחנו מכירים 
את הסיטואציה הזו פעמים רבות כשהצד השני מגיע ורוצה לדבר, 
שמדאיג,  דבר  על  לספר  ורוצה  באה  שהיא  לפרוק,  לשתף,  רוצה 
מתסכל, מעציב, מלחיץ. כל בית נורמלי, מכיר את המצב כשהאישה 
לא  שהיא  הלב.  על  לה  שיושב  משהו  על  מספרת  לבעלה,  ניגשת 
מסתדרת עם הילד... היא מרגישה שהיא לא מוצאת את עצמה... היא 
מספרת שמישהו אמר לה משהו שמאד פגע בה... היא מגיעה ובפיה 
"היום הילדים  ה...",  עם  יותר  יכולה  לא  אני  לי,  משפטים: "קשה 
שיגעו אותי", "אני לא יודעת מה לעשות עם אמא שלי...", "אני לא 
יכולה יותר עם הכאבים האלה". "אני מרגישה חנוקה"."אני מפחדת\

מודאגת מאד מה...", "אני לא יודעת מה לעשות, יש לי כל כך הרבה 
ועוד מצבים שהאשה מביעה מצוקה קטנה או  דברים להספיק...", 
גדולה לפני בעלה. היא ממתינה כל היום וק  שיגיע, או ממתינה לזמן 

של שקט בלילה, כדי תוכל לשפוך בפניו את מועקות ליבה. 
וברגעים אלה יש לה ציפיות רגשיות, היא מחפשת למלא חוסר נפשי 

שנגרם לה עצם המצב שחוותה או הרגישה. וברגע זה 
אם לא מקבלת את המענה הרצוי, היא פשוט תחפש 
מקום אחר לפרוק או שתשמור בלבה. וזה הפסד גדול לבית ולקשר 
הזוגי. לכן מעתה עלינו להתחיל ללמוד מהו אותו צורך נפשי ומהן 

אותם ציפיות רגשיות. 

קודם מה עושים, נראה מה לא עושים!
אכן קודם שנראה מה צריך לעשות, נראה מה צריך לא לעשות, מהן 
אך  נקבה  בלשון  ]ונקטנו  אותן.  לומר  שאין  הראשוניות  התגובות 

ברבים מהדברים הדברים שייכים לאשה באותה מדה.[
א. משפטֶי ייאוש - בטוח לא טוב להגיד: "מה לעשות, האדם לעמל 
יולד", "ה' יעזור מה אני יגיד לך... )ולא משום שיושב ומצפה לישועת 

ה'(", "אדם לעמל יולד...", ,"מה נעשה החיים לא פשוטים...".
ב. משפטֶים שמגמדים את הבעֲיה שלה - "שטויות מה את עושה 
סיפור...", "מה היא בסה"כ היא אמרה...", "מה את ילדה קטנה... 
מה את מתרגשת...", תגובות אלו, על אף שמגיעות מכוונה טובה 
לזלזול  התחושה  את  בה  נותנים  אותה,  להרגיע  במטרה 
את  למדוד  לא  ולהזהר,   לזכור  עלינו  שלה.  ברגשות 
 \ מרגש   \ מצער  שלא  מה  עצמנו,  לפי  הזולת  רגשות 
משמח אותנו, אינו אומר שלא פועל משהו אצל שום 
אדם, ובפרט אשה ששונה מאתנו בתכלית. זו טעות! 
שהיא  במה  העולם'  'סוף  רואה  לא  'אני  לדוגמא: 
ממך!  שונה  היא  כאמור,  אך  אמה',  עם  התווכחה 
וזו גדולה לעמוד ולהסתכל על צרכיו של בן הזוג לפי 
תכונותיו ואופיו ולא לפי תכונותינו. אנו חיים בעולם 
רגשי שונה ועלינו להיזהר שלא לזלזל בצרכים של בן 

הזוג השני. ורבים טועים בזה. 
ג. האשמה – דהיינו לומר לה שהיא הביאה את עֲצמה למצב 
יוצאת  לא  את  היום  כל  חנוקה,  תרגישי  תרגישי  לא  "איך  הזה: 
מהבית!... ", "אם מסכימה להורים של להתערב לך בחיים כאילו 
את ילדה קטנה, עכשיו את נושאת בתוצאות". "אם לא היית... לא 
היית מגיעה למצב הזה...". זה לא מוסיף כלום, שבנוסף להרגשתה 

הרעה הוא מוסיף גם רגשות אשמה! 
ד. להכניס את עֲצמו: "כן גם לי כואב הראש... אני גם כבר לא יודע 
מה לעשות...", "גם אני מאד מותש...", שלא אומרים את המשפטים 

האלה בטון של הזדהות הבעל יכול להשמע אנוכי מאד.
ה. לחנך אותה ולהבהיר לה השקפות: "פעם הבאה אל תגיבי כמו 
שהגבת ולא תגיעי למצב הזה...", "זו לא הדרך, הייתי צריכה לפתור 
לתגובות  מתאימים  לא  כאלה  משפטים  יפה...",  בצורה  זה  את 
ראשוניות זה לא הזמן לחנך אותה. אכן פעמים צריך לומר אותם 
באה  שהיא  ברגע  כאמור  אך  לומר,  איך  לדעת  וצריך  מכן,  לאחר 

לשתף ולפרוק זה לא הזמן. 
ו. לבקר את המעֲשים שלה: "אני לא מבין... אבל למה עשית ככה?" 
"אם לא היית אומרת לה ש... זה לא היה קורה", "בגלל שאת תמיד 
כועסת עליהם... אם היית מדברת יותר בנחת, היית רואה שינוי...". 
אם קצת נחשוב איך אנחנו מרגישים ברגעים שיושבים לנו דברים על 
הלב, מגיעים ומספרים לאדם הקרוב אלינו, והוא מחליט לבקר את 
המעשים שלנו, לא צריך להיות גאון גדול להבין את ההרגשה הלא 
נראה  מכן  ולאחר  הבא,  בשבוע  נמשיך  בע"ה  המקום,  תם  נעימה. 

כללים בדרך הנכונה, ולבסוף נראה איך הכל מתחבר! 
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שבת שלום, שמעון שורתי!



     טוב על הלב, הקב"ה רוצה אותך יותר שם בחדר. 
נכון שזה נשמע לכם קשה, אולי אפילו מוזר, גם לי, אבל 

זה בדיוק ככה. זה ה' יתברך. זה מה שהוא רוצה.

אם התלמיד הזה רק היה יודע כמה שם בתוך החדר שמעו 
יהא  חסד  שגומל  שמי  חז"ל,  אומרים  כי  ולמה?  אותו. 
והוא  להקב"ה  מתפלל  שהוא  תפילתו,  שנשמעת  מבושר 
עכשיו  לאנשים,  טוב  עושה  עושה חסד, אתה  נענה. אתה 
מקשיבים לך. ויותר מזה, לא רק שמקשיבים לך, גם ענו 

לך. לך הביתה צדיק, קיבלת מה שרצית.

לתת את הנעילה שלי למישהו אחר, זה הרבה יותר גדול 
מלתת את הנעילה שלי לה' יתברך. איזה משפט זה. גם לי 

המשפט הזה עושה משהו.

דוד המלך כל החיים שלו מה הוא ביקש? דבר אחד: אך 
טוב וחסד ירדפוני כל ימי חיי, ומפרש האבן עזרא, דהיינו 

שהחסד שאעשה יהיה בי תמיד כל ימי חיי.

רבונו של עולם, אני מפחד שהחסד שאני עושה לא יהיה רק 
פעם או פעמיים ואז אני אתעייף, שאני לא אשבר, שאני לא 
ייכנסו  עזוב אותי כבר מנצלים אותי, שלא  אגיד פתאום 
לי כל מיני מחשבות לראש. היו הרבה אנשים שעשו חסד 

כי הכניסו להם כל מיני מחשבות  ופתאום הפסיקו 
לראש, אנא רבונו של עולם אני מתחנן אליך עד היום 

האחרון שלי, שאני אחפש למי חסר משהו.

ראיתי שאלה יפה עם תשובה יותר יפה - למה החתן 
וכמו  הכלה?  על  שהחיינו  מברך  לא  חופתו  בשעת 
עליה.  שיברך  חדשה  טלית  מביאים  יודעים  שכולנו 
ולמה? וכי הכלה היא פחות מטלית? זה דבר כל כך 

משמח שהוא חיכה לו, כל כך הרבה זמן!

יוצא  כשאתה  הי"ו,  רוזנברג  חיים  ר'  כך  על  השיב 
מבוגרים  כאלו  יש  לבית,  מהאולם  שלך  הכלה  עם 
כבר  בלב, מתי  צביטה  עם  לבד,  שיוצאים מהאולם 
אני לא אצא לבד, ועם כל השמחה, על דבר כזה אי 
עוד  כשיש  לברך  אפשר  אי  שהחיינו.  לברך  אפשר 
מתי  יודע  אתה  שלימה.  שמחה  להם  שאין  אנשים 
שגם  יתחתן.  שלך  החבר  שגם  שלימה,  תהיה  היא 
החבר שלך יקבל ילדים. שגם לחבר שלך יהיו קניות 
לשבת, וגם לחבר שלך יהיה לו שלום בית. זו שמחה 

אמיתית.

   
             היום הזה הוא היום היקר והמעֲולה ביותר מכל ימות השנה, 
כדכתיב "יוֹם אֶחָד הוָּא יִוָָּדַע לַה'". שביום זה מתעלין כל הנפשות בכוחו של דוד 
המלך, ולכן קורין רות בשבועות, שבשבועות יכולין להמשיך את כולם להשם 

יתברך, אפילו גרים. )ליקוטי הרי"מ(. 

חג השבועות - יריד החיים
חג השבועות הוא כמו יריד שאפשר לקנות בו הרבה לצורך כל ימות השנה וכל 
החיים, וזה רק למי שהכין את עצמו לכך. ומכל מקום גם מי שלא התכונן יש 

לו עצה, על ידי שישבור את לבו לפני הקב"ה מרוב בושה וכלימה. 
)בית אברהם מסלונים(.

רק תבקש...
יהודי אשר בחג השבועות יעמוד לפני בורא העולם ויאמר לו כך: 
הנני  עול תורה, אך סוף סוף  עלי  רצוני לקבל  עולם,  "רבונו של 
ממך,  אני  מבקש  בתוכי.  הנמצא  הגדול  הרע  היצר  עקב  מוגבל 
אפוא, שתרוממני למדרגת מתמיד אמיתי, שקוע באמת בלימוד 
התורה וקיום מצוותיה, ושכל הבלי העולם הזה לא יעניינו אותי 

כלל. דבר זה אני מבקש ממך מתוך עונג ורצון". מובטח לו כי ביום זה יפתחו 
בפניו שערי שמים ויושפע עליו שפע של סייעתא דשמיא, וכמו שהובא לעיל בשם 

האריז"ל כי כל חיי האדם תלויים בלילה זה. )שיחות הרב פינקוס(.

כמניח ספר תורה ויוצא...
הנה חז"ל דרשו את הפסוק "וְעזְֹבֵי ה' יִכְלוָּ" זה המניח ספר תורה ויוצא. ופירש 
ה'אמרי אמת' מגור, דקאי על חג השבועות שביום זה נפתח פתח חדש בתורה 
וצריך להחזיק בה, ומי שאינו מתקשר עֲם החג הרי הוא כמניח את הספר 

תורה ויוצא. )באר החיים(.

כאילו למד התורה כולה...
כשיש לאדם איזה מניעה בלימוד איזה ספר לגמרי, על כן מצד ההכרח הוא רק 
מתחיל ומסיים ויחשב לפני הבורא כל כאילו למד הכל. על כן המנהג הנהוג בכל 
תפוצות ישראל בליל מתן תורתנו להתחיל ולסיים מכל ספרי התנ"ך ומשישה 
סדרי משנה, בכדי שיחשב לפני הקב"ה כאילו למד כל התורה כולה בכתב ובעֲל 

פה. )ר' צבי אלימלך מדינוב(.

להתייגע בלילה זה בתורה
אמר ר' שלום בער מליובוויטש בליל שבועות, שיש תחת ידו כתיבת יד 
מזקינו בעל ה'צמח צדק' שכתב בזו הלשון: "אני מבטֶיח למי שיהיה 

ניעֲור בליל שבועֲות כל הלילה ויעֲסוק 
בתורה ביגיעֲה יזכה לכתר תורה". )תורת שלום(. 

שבועות,  בליל  רצופות  שעות  חמש  בלימוד  להשתדל  ראוי 
שכוחו גדול כתענית משבת לשבת וטוב מאד לזיכוך הנפש. )דברי יאשיהו(.

להאריך בברכת אהבה רבה
כתב בשער יששכר: נוהגים הצדיקים והחסידים להאריך בברכת אהבה רבה 
על  להתפלל  התורה  קבלת  הזמן  אז  כי  הפשוט  טעם  ומלבד  השבועות,  בחג 
המבואר  פי  על  לומר,  יש  עוד  לשמה,  התורה  לימוד  והארות  עינים  פתיחת 
בתולדות יעקב יוסף בשם הבעש"ט, שנאמר לו מן השמים טֶעֲם איחור ביאת 
ואם זהו לכל יום על אחת כמה  המשיח, שאין מאריכין ב"אהבה רבה".  
וכמה ביום הזה, ואשר מבואר בתיקוני הזוהר כי בחג שבועות 
הגאולה,  זמן  הוא  אשר  השבועות  בחג  ולכן  הגלות.  מן  יצאו 
צריכין להאריך יותר בברכת "אהבה רבה" כדי שלא לאחר ביאת 
המשיח רק לקרבו במהרה בימינו ודבר בעתו מה טוב. )נטעי גבריאל(.

כולם צריכים לשמוע את עשרת הדיברות!
 - יותר  רכים  ואפילו   - ומעלה  חודש  מבן  והילדות  הילדים  כל 
הדיברות  עשרת  של  התורה  קריאת  לשמיעת  להוריהם  יתלוו 
בבית הכנסת. ומעמד קריאת התורה בכלל, ובפרט בשעת קריאת 
עשרת הדיברות בחג השבועות, במקום קדוש, בציבור ובמעמד כמה עשיריות 
מישראל, בהקדמת ברכה לפני הקריאה ואחריה - הרי זה בדיוק כמעמד נתינת 
התורה בהר סיני.  וזהו על פי מאמר רז"ל: "אמר הקב"ה לישראל, בני, היו 
קורין את הפרשה הזאת בכל שנה, ואני מעלה עליכם כאילו אתם עומדים 
לפני הר סיני ומקבלין את התורה" - כשם שאמירת עשרת הדיברות בפעם 
הראשונה היתה בנוכחות כל עם ישראל, אנשים נשים וטף, גם הקטני קטנים 
- כדאי להשתדל אשר בעת קריאת הפרשה הזאת בזמן מתן תורה בכל שנה 
ושנה, כל בני ישראל, גם הקטני קטנים, יהיו בבית הכנסת לכל הפחות בעת 
"בנינו  אשר  ידי  על  הוא  תורה  מתן  אשר  ולהעיר  הדיברות.  עשרת  קריאת 

ערבים אותנו". )אוצר מנהגי חב"ד(.  

רק מתיקות התורה...
רבי בנימין זאב שענבלום מלבוב תלמיד השרף מסטרליסק, בחל והקיא את 
הוזעקו  רופאים  חג השבועות.  לאחר  שבוע שלם  במשך  כל המאכלים שאכל 
למיטתו אבל לא יכלו למצוא כל תרופה למחלתו הסמויה, ולא יכלו להשיב לו 
את תאבונו. נענה רבי בנימין זאב בעצמו ואמר לסובבים אותו: אומר לכם אני 
את סיבת הדבר. לאחר שקבלתי בחג השבועות את התורה, שהיא מתוקה מדבש 
ונופת צופים, כיצד זה יכולה לערוב לחכי מתיקות אחרת? שום דבר מתוק לא 

יערב לי כמו מתיקותה של התורה הקדושה. משום כן הקאתי הכל. )אמרי קודש(.
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שבת שלום עם ישראל! אפרים שרבני

לא מצאו לא מצאו 
תרופה למחלתו תרופה למחלתו 
הסמויה, ולא הסמויה, ולא 

יכלו להשיב לו יכלו להשיב לו 
את תאבונו.את תאבונו.



והשולחן  חז"ל  דברי  את  למדנו  האחרונים  בעלונים 
ס"מ(   8( טֶפח  כנגד  שבקדושה  דברים  לומר  שאסור  ערוך, 
היא  ואפילו  בבגד,  לכסותו  שדרכה  במקום  באשה,  מגולה 
אשתו, אסור לקרות קריאת שמעֲ כנגדה. היום בס"ד נמשיך 
ונראה את הגדרים בזה, דהיינו אילו מקומות דרך נשים להיות 
אברים  ואלו  כנגדם(  שבקדושה  דברים  לומר  )ומותר  מגולים 

דרכם להיות מכוסים. 

 מהם המקומות הצריכים להיות 
מכוסים אצל האישה, והדין לאמירת 

דברים שבקדושה כנגדם
מרן הבית יוסף )בשם הרשב"א( הביא לנו כלל - 
מקומות שרגילים להיות מגולים אצל האשה 
– מותר לומר כנגדם דברים שבקדושה, כיון 
שבקדושה  דברים  לומר  באיסור  שהטעם 

וטירדא  הרהור  משום  הוא  מגולה  טפח  כנגד 
מקומות  כשרואה  נטרד  אדם  אין  כלל  ובדרך 

להיות  הרגילים  במקומות  לדון  יש  ומעתה  אלו. 
ונביא  מכוסים  להיות  הרגילים  והמקומות  מגולים 

את מסקנות הפוסקים הן לגבי כיסוי בכללי והן לגבי אמירת 
דברים שבקדושה. 

הצוואר - לעֲנין כיסוי - הצוואר הוא אשר נקלט במבט ראשוני 
כאשר מסתכלים עד בן אדם כחלק ממראה הפנים שלו. כתבו 
הפוסקים שפתח צוואר צריך להיות סגור כהלכה, אשר איננו 
חושף דבר מעבר לצוואר בעצמו ופתח הצוואר של הבגד, צריך 
לכסות כראוי כל מה שמסביב לצוואר. מלפנים - קצה הצוואר 
הוא מעל עצמות הבריח. עצמות הבריח עצמן, הן חלק מפלג 
הגוף העליון, וחייבות בכיסוי. בצדדים - הצוואר במהותו הוא 
ונוטה  לצדדים,  להשתפל  הצוואר  מתחיל  כאשר  לכן  זקוף, 
להיות אנכי, הרי שמתחיל קו הכתפיים, החייב בכיסוי. מאחור 
- החוליה הראשונה של הגב הינה כבר חלק מן הגב עצמו, ולכן 

ממנה ומטה יש לכסות. 
ולעֲנין קריאת שמעֲ ואמירת דברים שבקדושה - הדבר תלוי 

האם מגולה ממה שאסור 8 ס"מ אסור לכל הדעות, ואם מגולה 
פחות לדעת רבים מהפוסקים אסור, ודעת מרן בפשטות להתיר 

וראוי להחמיר. )עיי' עלון שלפני שבועיים וביבי"א )א ז ח(. 
- הפוסקים חילקו את אזור הידים לשלושה חלקים:  הידים 
א. כפות הידים והאצבעֲות – שוודאי מותר לגלותם )אלא וודאי 
דברים  כד.(  )ברכות  בגמרא  וכבר אמרו  הנאה,  לגבר להסתכל בהם לשם  שאסור 

חמורים על המסתכל באצבע קטנה של אישה(. ב. החלק מהכתף עֲד לאחר 

הזרועֲ  של  החלק  ג.  לכסותם.  חובה  וודאי  שבזה   – המרפק 
הפוסקים  דנו  – שבזה  היד  לכף  עֲד החיבור  ומטֶה  מהמרפק 
ומעיקר הדין אינו חייבת לכסותו אלא שהמחמירה תבוא עליה 
שבקדושה  דברים  אמירת  איסור  ולענין  טוב.  ברכת 
אין איסור בדבר. ]יבי"א )ח"ו יד אות א( ילקוט יוסף אוצר 

דינים לאישה )עמ' תשפז([. 

הרגליים - גם את הרגליים יש לחלק שלושה 
חלקים. א. הירך הוא החלק העליון עד אחר 
בחצאית  לכסות  יש  וודאי  שאותו  הברך 
רחבה. אורך החצאית - מן הדין יש להיזהר 
החלק  את  תכסה  שהחצאית  הפחות  לכל 
חצי  עד  זהו  כלל  ובדרך  השוק,  של  המתרחב 
את  שיכסו  כדי  לעקב  הברך  סוף  שבין  האורך 
מצויה,  ברוח  בישיבה,  אף   - מצב   בכל  הברכיים 
תהיה  שהחצאית  והנוהגות  וכדומה.  במדרגות  בירידה 
ספק  ואין  יותר,  והטוב  הנכון  המנהג  זה  הקרסול  עד  ארוכה 

שהנוהגות כן תבוא עליהם ברכה עליהן ברכה.
ללבוש  ישראל  בנות  נהגו   – החצאית  הגעֲת  מקום  לאחר  ב. 

גרביים או גרביונים. )שנדבר עליהם בשבוע הבא אי"ה(.
ג. כפות הרגליים – הנה בעבר היו מקומות שהולכים יחפים 
אולם  לכסותם,  חיוב  שום  אין  אלו  ובמקומות  נעלים,  ללא 
זצוק"ל  מרן  דעת  ולמעשה  יותר,  בזה  להחמיר  יש  בזמנינו 
ומכל  אופן,  בכל  גרבים  ללבוש  לכתחילה  ונכון  ראוי  בודאי 
מקום המקילות בזה מכל סיבה שהיא, יש להן על מה לסמוך. 
אך הנכון להחמיר מאד בכל כיוצא בדברים הללו. ]תשובה בכתב 

יד למרן זצוק"ל )הובאה בילקו"י פרק ס סע"ד בהע'([.

שבת שלום, שמעון שורתי!
להערות והארות: 055-6700235

סימן ע"ה


